
جاده اهر- تبريز مقام اول تصادفات منجر به فوت 
در آذربايجان شرقي را داراست و طبق آمار به طور 
متوسط س��الانه بيش از يكصد كش��ته دارد. آمار 
بالاي مجروحان و كشته ش��دگان كه هر سال نيز 
بيشتر مي شود، باعث شده كه  مسئولان نيز در اين 
خصوص ابراز ناراحتي و نگراني كنند تا جايي كه آمار 
بالاي تصادف در اين محور بارها از سوي نماينده اهر 
و هريس در مجلس هفتم، هشتم و نهم در صحن 
مجلس شوراي اسلامي مورد تذكر قرار گرفته است. 
در واقع مي توان به صراح��ت بيان كرد كه تاكنون 
هيچ ج��اده اي به اندازه اهر- تبري��ز مورد صحبت 
مسئولان استان نبوده است و بارها نسبت به كندي 

و پيش نرفتن عمليات س��اخت بزرگراه اعتراض 
كرده اند.  در سال 89 مسعودي ريحان، نماينده اهر 
 و هريس در مجلس هشتم با اعلام تذكر درباره جاده

 اهر� تبريز گف��ت: اين محور س��الانه قريب 200 
نفر كش��ته مي دهد كه برابر با كش��ته هاي كشور 
10 ميليوني سوئد اس��ت و صدها نفر زخمي شده 
و ميلياردها ريال خس��ارات بر م��ردم منطقه وارد 
مي شود با اين حال با اين اعتبارات تخصيصي شايد 
20 سال طول بكشد كه اين جاده احداث شود.  سال 
گذشته نيز ارسلان فتحي پور نماينده كليبر و هوراند 
در مجلس با اشاره به اينكه مردم نام محور اهر- تبريز 
را جاده مرگ گذاش��ته اند، گفت: مردم ديگر بايد 

چگونه صداي خود را به گوش مسئولان برسانند؟
آبان ماه سال قبل در پي تصادف دلخراش اين جاده 
كه پنج نفر در آتش سوختند، عباس فلاحي ديگر 
نماينده استان در نشس��ت علني مجلس شوراي 
اسلامي در تذكر ش��فاهي اعلام كرد تصادفي در 
جاده حوزه انتخابيه من رخ داد كه پنج نفر در آتش 
سوختند، شما را قسم مي دهم كه به داد اين ملت 
برسيد.  اين درحالي بود كه در آذر ماه 93 پليس راه 
آذربايجان شرقي اعلام كرد: طي هشت ماه گذشته 
محور تبريز - اهر با ۷1نفر كشته خطرناك ترين و 
حادثه خيزترين محور استان بوده است. در حالي 
كه نماينده اهر و هريس گفت: اين جاده سالانه 14۷ 

كشته مي گيرد و جاده مرگ لقب گرفته است.  در 
همين خصوص استاندار آذربايجان شرقي هم گفت: 
متأسفانه زماني كه اعتبارات كافي وجود داشت به 
جاده اهر� تبريز توجهي نشد و سامان دهي اين جاده 
امروز جزو اولويت هاي عمراني استان است؛ چراكه با 

جان انسان ها سر و كار دارد. 
  كندي در ساخت بزرگراه

عمليات اجرايي بزرگراه اه��ر � تبريز براي احداث 
در سه فاز شامل اهر تا گويجه بئل )20 كيلومتر(، 
گويجه بئل تا خواجه )40 كيلومت��ر( و خواجه تا 
تبريز )20 كيلومتر( شروع شد و قرار بود تا پايان 
سال 90 دو فاز از اين بزرگراه به بهره برداري برسد. 
براي راه اندازي وعده خرداد 92 داده شد اما پس از 
گذشت پنج سال تنها 20 كيلومتر از اين بزرگراه به 
بهره برداري رسيده و فاز دوم نيز به پيمانكار واگذار 
نشده بود. هركدام از اين زمان ها سر مي رسيدند اما 
خبري از راه اندازي ف��از اول نيز نبود. جالب اينكه 
طرح بزرگراه اهر � تبريز به فهرست پروژه هاي مهر 
ماندگار دولت دهم در آذربايجان شرقي اضافه شد 
ولي هيچ تأثيري در تسريع احداث آن نداشت.  در 
اين هفت سال بزرگراه 90 كيلومتري اهر - تبريز 
تازه به مرحله دوم رسيده است و طبق گفته رئيس 
اداره راه و شهرسازي شهرستان اهر تاكنون تنها 20 
كيلومتر از باند دوم اين محور شامل 12 كيلومتر از 
فاز اول و 8 كيلومتر از فاز سوم به بهره برداري رسيده 

و فاز دوم هنوز به پيمانكار واگذار نشده است. 
  آخرين وعده ها و اقدامات

به دليل آم��ار ب��الاي تصادفات در اي��ن محور، 
نمايندگان مجلس اين اس��تان از رئيس جمهور 
تقاضاي كمك كردند. طبق اع��لام رئيس اداره 
راه و شهرس��ازي شهرس��تان اه��ر بهره برداري 
از بان��د دوم بزرگ��راه اهر- تبريز ع��لاوه بر 450 
ميليارد ريال اعتبار سال قبل، 600 ميليارد ريال 
اعتبار ديگر نيز ني��از دارد و اميدواريم طبق قول 
رئيس جمهوري اي��ن طرح تا پايان س��ال آينده 
به اتمام برس��د.  رئيس جمهور در سفر به استان 
آذربايج��ان ش��رقي صراحتاً اعلام ك��رد احداث 
بزرگراه تبريز� اهر با اختصاص 90 ميليارد تومان 
تا پايان س��ال 95 به اتمام مي رس��د.  اس��تاندار 
آذربايجان شرقي در اسفندماه گذشته اتمام اين 
پروژه را تا پايان دولت روحاني وعده داد اما معاون 
عمراني اس��تاندار آذربايجان ش��رقي سال 95 را 

زمان اتمام پروژه بزرگراه اهر - تبريز اعلام كرد. 
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محور اهر- تبريز حادثه خيزترين جاده كشور و استان آذربايجان شرقي

90 كيلومتر راهي كه پس از 7 سال تمام نشده است!
مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس       سمنان
استان سمنان از آغاز ساخت آموزشگاه 
12 كلاسه با تأمين اعتبار از سوي كميسارياي عالي سازمان ملل متحد 
در ام�ور پناهن�دگان )UNHCR( در س�منان خب�ر داد. 
ابوالفضل درباني گفت: كار ساخت اين آموزشگاه 12 كلاسه با تخصيص 
اعتبار 10 ميليارد ريالي از سوي كميسارياي عالي سازمان ملل متحد در 
امور پناهندگان آغاز شده است.  وي افزود: اين آموزشگاه ويژه اتباع خارجي 
و با توجه به منويات رهبرمعظم انقلاب درباره لزوم ثبت نام از فرزندان اتباع 
افغان در مدارس و به منظور افزايش خدمات آموزشي و پژوهشي به اتباع 
خارجي ساخته مي شود.  درباني با اشاره به مشخصات اين آموزشگاه گفت: 
اين آموزشگاه در زميني به مس��احت 2 هزار و 500 مترمربع، با زيربناي 
هزار و ۷2 مترمربع، محوطه سازي هزار و 900 مترمربع و ديواركشي 190 
متر در حال س��اخت است.  وي ادامه داد:بر اس��اس برنامه ريزي و تفاهم 
با كميسارياي عالي سازمان ملل متحد در امور پناهندگان، ساخت اين 
آموزش��گاه ويژه اتباع خارجي بايد تا ابتداي ژانويه، دهم دي 94 به پايان 
برس��د.  درباني گفت: بر اس��اس برنامه ريزي اداره كل نوسازي، توسعه و 
تجهيز مدارس استان سمنان، مبلغ 3 ميليارد ريال نيز از سوي خيرين براي 
ساخت اين آموزشگاه هزينه مي شود.  مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز 
مدارس استان سمنان افزود: ساخت مدارس ويژه اتباع خارجي از سوي 
كميسارياي عالي سازمان ملل متحد در امور پناهندگان، در سه استان 
سمنان، قزوين و فارس برنامه ريزي شده است.  ۷8۷ فضاي آموزشي براي 

حدود 105 هزار دانش آموز در استان سمنان وجود دارد. 

 قوچ شبيه سازي شده خاورميانه
 به اصفهاني ها هديه شد 

»مارال« نخستين و تنها قوچ قميشلو       اصفهان
 شبيه س�ازي ش�ده در خاورميان�ه 
 در مراس�مي در پ�ارك ك����وه صف�ه از س�وي پژوهش�كده 
زيس�ت فن�اوري روي�ان ب�ه م�ردم اصفه�ان تقدي�م ش�د. 
اين قوچ شبيه سازي ش��ده به عنوان يك دس��تاورد علمي و فرهنگي 
به مردم هديه و به محل باغ وحش اصفه��ان واقع در كوه صفه منتقل 
شد.  اين قوچ 30 تير امسال و در راس��تاي حفظ گونه هاي حيواني در 
خطر انقراض در پژوهشكده زيس��ت فناوري رويان در اصفهان متولد 
شد.  با نمايش اين قوچ وحشي شبيه سازي شده در پارك صفه، مردم 
و گردش��گران مي توانند يكي از توانمندي ها و دستاوردهاي علمي و 
فناوري اصفهان را از نزديك مشاهده كنند.  رئيس پژوهشكده زيست 
فناوري رويان در اصفهان در مراس��م اهداي قوچ قميشلو شبيه سازي 
ش��ده به مردم اصفهان گفت: اصفهان نه تنها به عنوان شهر گنبدهاي 
فيروزه اي بلكه به عنوان يكي از ش��هرهاي توانمند در عرصه فناوري 

شبيه سازي دنيا مطرح است.  

مدير منطق�ه ويژه اقتص�ادي بندر      هرمزگان
شهيد رجايي از رش�د 98 درصدي 
ترانزيت و 10 درصدي ص�ادرات محموله هاي نفتي در بزرگ ترين 
بن�در تجاري اي�ران طي نيمه نخس�ت س�ال ج�اري خب�ر داد. 
ابراهيم ايدني، ضمن بيان اين خبر اعلام كرد: در نيمه نخس��ت سال 
جاري، در مجموع 31 ميليون و 316 ه��زار و 899 تن كالاي نفتي و 
غيرنفتي در بزرگ ترين بندر تجاري ايران تخليه و بارگيري شد كه 19 
ميليون تن آن مربوط به كالاهاي غيرنفتي و 12 ميليون تن نيز به مواد 
نفتي اختصاص دارد.  ايدني گفت: طي شش ماه اخير، 56۷ هزار و 1۷1 
تن ان��واع فرآورده هاي نفتي از طريق اين بندر به كش��ورهاي مختلف 
ترانزيت شد كه افزايش 98 درصدي را در اين زمينه شاهد بوديم و طي 
اين مدت، 2 ميليون و 993 هزار و ۷51 تن مواد نفتي به خارج از كشور 
صادر شد كه 10 درصد بيشتر از س��ال گذشته است.  مديركل بنادر و 
دريانوردي هرمزگان از واردات يك ميليون و 30 هزار و 143 تن انواع 
فرآورده هاي نفتي از طريق بندر خليج فارس به داخل كشور و كابوتاژ 
۷ ميليون و 38۷ هزار و 881 تن از اينگونه كالاها طي سال جاري خبر 
داد.  ايدني همچنين در بخش ديگري از سخنان خود ميزان صادرات 
كالاهاي غيرنفتي در بزرگ ترين بندر تجاري ايران را 10 ميليون و ۷89 
هزار و 430 تن عنوان كرد.  مواد پتروشيمي، محصولات كشاورزي، مواد 
معدني و صنعتي، فلزات، سنگ آهن و صنايع دستي از جمله كالاهاي 

غيرنفتي صادراتي از اين بندر تجاري است.     

افتتاح نمايشگاه بين المللي ماشين هاي 
كشاورزي در گلستان    

    گلستان يازدهمين نمايشگاه بين المللي 
ماشين هاي كشاورزي، ادوات، 
تجهيزات و صنايع و نهادهاي كش�اورزي گلس�تان افتتاح ش�د. 
مختار مهاجر، رئيس سازمان جهادكشاورزي گلستان در جمع خبرنگاران 
گفت: اين نمايشگاه با هدف ترويج و توسعه ماش��ين ها و ادوات به ويژه 
تكنولوژي و فناوري هاي نوين برگزار شده اس��ت.  وي با بيان اينكه اين 
نمايشگاه 6۷ غرفه دارد، ادامه داد: برگزاري اين نمايشگاه ها فرصت خوبي 
است تا شركت ها نهاده، توليدات و خدمات فني خود را معرفي كنند.  در 
ادامه اين جلسه رئيس اداره فناوري هاي مكانيزه گفت: تمامي شركت هايي 
كه در نمايش��گاه حضور دارند مورد تأييد مركز توس��عه مكانيزاسيون 
كشاورزي هستند.  عيد محمد فاروقي افزود: ترويج و توسعه كشاورزي 
حفاظتي و سيس��تم هاي تحت فش��ار را مي توان از اهداف برگزاري اين 
نمايش��گاه عنوان كرد.  وي از برگزاري همايش بزرگ تحت عنوان نقش 
مكانيزاسيون در توسعه پايدار و روش هاي نوين آبياري خبر داد و گفت: بعد 
از تمام شدن نمايشگاه، كارگاه هاي عملي توسط شركت هاي توليد كننده 

و واردكننده در سطح شهرستان هاي استان برگزار مي شود. 

صادرات 10 ميليون دلار  سيمان از شهركرد     
رئي�س س�ازمان صنعت،      چهارمحال و بختياري
معدن و تجارت چهارمحال 
و بختياري از ارزآوري 10 ميليون دلاري صادرات سيمان كارخانه 
داد.  خب�ر  امس�ال  نخس�ت  نيم�ه  در  س�يمان ش�هركرد 
سيدنعيم امامي گفت: در نيمه نخست امسال بيش از 600 هزارتن كلينكر 
سيمان در كارخانه سيمان شهركرد توليد شد.  وي افزود: اين ميزان توليد 
س��يمان و كلينكر در مقايسه با مدت مشابه س��ال گذشته هشت درصد 
افزايش را نشان مي دهد.  رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال 
و بختياري ادامه داد: از ميزان سيمان توليد شده در اين كارخانه 200 هزار 
تن به كشورهاي عراق و مصر صادر شد.  امامي گفت: در كارخانه سيمان 
شهركرد هفت نوع سيمان با مقاومت بالا، زود سخت و خاص صنايع توليد 
مي شود.  مجتمع سيمان شهركرد در فاصله 35 كيلومتري مركز چهارمحال 
و بختياري قرار دارد و براي 400 نفر شغل فراهم كرده است. اين كارخانه طي 
سال هاي گذشته نيز به دليل صادرات سيمان به كشورهاي عربي ميزان قابل 

توجهي ارزآوري براي استان چهارمحال و بختياري داشته است. 

 رتبه نخست استان بوشهر
 در استعمال قليان در كشور     

     بوشهر رئيس دانش�گاه علوم پزش�كي استان 
بوش�هر در س�مينار تازه هاي تغذيه در 
پيشگيري و درمان بيماري ها گفت: مردم استان بوشهر به ويژه زنان در 
مصرف دخانيات )قليان( جزو استان هاي اول كشور هستند كه در اين 
زمين�ه تجدي�د نظ�ر م�ردم در روش هاي زندگ�ي ضروري اس�ت. 
عليرضا رئيسي افزود: براي بهبود شاخص هاي تغذيه اي در استان بوشهر 
سند امنيت غذايي تدوين شده كه براي عملياتي شدن آن كارگروه هاي 
تخصصي تشكيل شده است.  وي با تأكيد بر توجه به امور تغذيه در ارتقاي 
سلامتي اظهار داشت: رعايت فرهنگ تغذيه و استفاده از غذاهاي سالم، 
سلامتي جامعه را تضمين مي كند.  رئيسي افزود: مردم اين استان با وجود 
گرماي شديد و نور آفتاب مناسب 95 درصد كمبود ويتامين D دارند و از 
لحاظ فعاليت بدني نيز كم تحرك هستند.  رئيسي با اشاره به سوء تغذيه 
در كودكان استان بيان كرد: مصرف بي رويه تنقلاتي مانند چيپس، پفك و 
تغذيه هاي گراني كه هيچ ارزش غذايي ندارند كودكان را با مشكلات سوء 
تغذيه روبه رو كرده است.  وي گفت: استان بوشهر در منطقه ناامن غذايي 
قرار دارد و تلاش مي شود با تنظيم سند امنيت غذايي و آموزش مصرف 
غذاي سالم فرهنگ تغذيه سالم در آن نهادينه شود.  رئيس دانشگاه علوم 
پزشكي استان بوشهر گفت: با اجراي طرح تحول نظام سلامت و كاهش 
پرداختي ها تا حدودي مشكلات مردم كاهش يافته است.  رئيسي ادامه داد: 
توسعه مراكز درماني و اضافه كردن تخت ها هيچ وقت به عنوان يك شاخص 
خوب به شمار نمي آيند بلكه موفقيت زماني است كه از شيوع بيماري هايي 

همچون ديابت، تالاسمي، دياليز و قلبي و عروقي پيشگيري شود. 

 مشاركت كرواسي 
در طرح هاي اقتصادي استان البرز 

معاون اتاق بازرگاني جمهوري كرواسي براي     البرز
س�رمايه گذاري و مشاركت كش�ورش در 
طرح ها و پروژه هاي اقتصادي و عمراني استان البرز اعلام آمادگي كرد. 
ايوان اش��كوريچ در نشس��تي با رئيس اتاق بازرگاني البرز كه با حضور 
معاون سفير كرواسي در ايران تشكيل شد، گفت: با تشكيل يك كارگروه 
اقتصادي مش��ترك با حضور تجار و دست اندركاران صنعت جمهوري 
كرواسي و استان البرز نحوه همكاري مشترك در زمينه هاي گسترش 
مبادلات تجاري را مورد بحث و بررسي قرار خواهيم داد.   وي ادامه داد: 
فعالان اقتصادي جمهوري كرواسي علاقه فراواني دارند تا در طرح هاي 
مختلف اقتصادي، تجاري و عمراني ايران مشاركت فعال داشته باشند.  
معاون اتاق بازرگاني جمهوري كرواس��ي اف��زود: در اين خصوص در 
نخستين مرحله 10 ميليون دلار س��رمايه گذاري در زمينه تجارت از 

جمله واردات و صادرات با ايران در نظر گرفته شده است.  
ايوان اش��كوريچ گفت: با توجه به اين مهم كه كرواس��ي عضو اتحاديه 
اروپاست شركت هاي ايراني مي توانند با دسترسي به بازار كرواسي از 
فضاي موجود در اين كشور اس��تفاده كنند. رئيس اتاق بازرگاني البرز 
نيز ضمن استقبال از همكاري هاي اقتصادي جمهوري كرواسي با ايران 
گفت: استان البرز از قابليت ها و پتانسيل هاي صنعتي و تجاري بسياري 
برخوردار است كه كرواس��ي مي تواند در اين راس��تا مشاركت داشته 
باشد.  رحيم بنا مولايي افزود: استان البرز در زمينه هاي صنايع غذايي 
از جمله غذاي حلال، لبنيات، شكلات و ماكاروني براي سرمايه گذاري 

و مشاركت با جمهوري كرواسي آمادگي دارد. 

 ساخت آموزشگاه 
با همكاري سازمان ملل در سمنان

 31 ميليون تن انواع كالا 
در بندر شهيد رجايي جابه جا شد

احداث دهكده هاي لجستيك در منطقه آزاد تجاري ماكو 
مطالعه و كارشناسي ساختاري ايجاد دهكده هاي لجستيك در       آذربايجان غربي
س�ه نقط�ه از اس�تان آدربايج�ان غرب�ي آغاز ش�ده اس�ت. 
جعفر صادق اسكندري رئيس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت آذربايجان غربي با اشاره به احداث 

بزرگ ترين دهكده لجستيك در منطقه آزاد 
تجاري ماك��و گفت: ش��ركت طلايي محور 
در مس��احت بيش از 100 هكتار در منطقه  
آزاد تج��اري صنعتي ماكو در ح��ال احداث 
است كه با تأس��يس آن بزرگ ترين دهكده  
لجس��تيك منطقه در ماكو ايجاد مي ش��ود.  
وي در خصوص طرح هاي نيمه تمام و راكد 
صنعتي در استان بيان كرد: با ابلاغ قانون رفع 
موانع توليد رقابت پذي��ر و ارتقاي نظام مالي 

كشور دبيرخانه كارگروه تسهيل رفع موانع توليد از خردادماه سال جاري به منظور پذيرش و بررسي 
درخواست متقاضيان در محل اين سازمان تشكيل شده است. 

فاز دوم شركت فولاد آلياژ شهرستان لردگان افتتاح شد      
فاز دوم شركت فولاد آلياژي شهاب لردگان در شهرك هاي      چهارمحال و بختياري
صنعت�ي اي�ن شهرس�تان ب�ه بهره ب�رداري رس�يد. 
ابوالقاسم كريمي در مراسم راه اندازي فاز دوم شركت فولاد آلياژ اين شهرستان گفت: فاز دوم شركت 
فولاد آلياژي شهاب لردگان در شهرك هاي 
صنعت��ي اين شهرس��تان به منظ��ور توليد 
ميلگرد آلياژي راه اندازي و افتتاح شده است.  
وي اف��زود: ميلگ��رد آلياژي م��ورد نياز اين 
شهرستان با ظرفيت 10 تن در ماه راه اندازي 
و ميلگرد ه��اي 10، 12، 14 و 16 در اي��ن 
شركت توليد مي ش��ود.  فرماندار شهرستان 
لردگان ادامه داد: اين كارخانه قابليت توليد 
ميلگردهاي س��ايز 18، 16، 14، 12 و 10 را 
براي كاربردهاي س��اختماني دارد كه داراي آج ، طول و اس��تانداردهاي خاص هستند كه از طريق 

شمش در همين كارخانه توليد و به ميلگرد تبديل مي شوند.  

فرزانه فريدوني
   گزارش يك

جشنواره انگور هزاوه برگزار مي شود
مدي�ركل ميراث فرهنگ�ي، صنايع     مركزي
دستي و گردشگري استان مركزي 
گفت: پنجمين جش�نواره انگور هزاوه 16 تا 18 مهرماه در روستاي 
مي ش�ود.  برگ�زار  اراك  شهرس�تان  تواب�ع  از  ه�زاوه 
سيدمحمد حسيني افزود: درحال حاضر بيش از 20 رقم انگور در هزاوه 
توليد مي ش��ود كه توجه به ظرفيت توليدي اين محصول و توليدهاي 
وابس��ته به آن مي تواند يكي از منابع قوي درآمدزايي و جذب گردشگر 
در منطقه باشد.  وي اظهار كرد: روستاي هزاوه به دليل حاصلخيز بودن 
خاك و شرايط مس��اعد آب و هوايي از مزيت هاي گردشگري طبيعي 
استان مركزي اس��ت و علاوه بر باغ هاي پرمحصول انگور، وجود خانه 
اميركبير و همچنين آستان مقدس امامزاده سلطان احمد)ع(، جد مقام 
معظم رهبري از نقاط قوت آن است.  وي خاطرنشان كرد: اين جشنواره 
به منظور معرفي آرايه هاي فرهنگي و بوم��ي مرتبط با انگور با توجه به 
نزديك بودن فصل برداشت اين محصول در كنار جاذبه هاي بكر طبيعي 

و مذهبي روستا برگزار مي شود.  

شركت واگن س�ازي پارس اراك در سال 1354با 
هدف تولي�د ان�واع واگن هاي قطار به مس�احت 
33هكتار در شهرك صنعتي اراك استان مركزي 
ساخته شد. بعدها با توس�عه اين كارخانه بزرگ 
صنعتي، ساخت لكوموتيو نيز در دستور كار قرار 
گرفت. چند س�ال بعد نيز با ايجاد شبكه مترو در 
كشور، كار ساخت قطارهاي اين سيستم حمل ونقل 
عمومي ني�ز در دس�تور كار بزرگ ترين كارخانه 
واگن س�ازي خاورميانه قرار گرف�ت. در حالي كه 
كيفيت بالا و قيمت پايين نويدبخش روزهاي خوبي 
براي اين واحد صنعتي بود اما به يكباره مشكلاتي 
از قبيل تحريم ها، مس�ائل مالي و نبود سيس�تم 
مديريتي يكپارچه سبب شد تا اين واحد صنعتي 
تنها با 30درصد ظرفيت خود به فعاليتش ادامه دهد. 

    
واردات بي رويه از جمله مشكلاتي است كه همواره 
صنايع كشور را تهديد كرده است. در چند سال اخير 
برخي معضلات اقتصادي از جمله تحريم ها زمينه اي 
را به وجود آورده تا برخي افراد دس��ت ب��ه واردات 
بي رويه اجناس بي كيفيت زده و در مسير توليدات 
داخلي مشكل آفريني كنند. يكي از شركت هاي مهم 
توليدي در كش��ور كه از اين وضعيت ضربه خورده 
شركت واگن سازي اراك در اس��تان مركزي است.  
طبق گواه كارشناسان در حالي كه اين شركت توان 
توليد انواع لكوموتيو و واگن هاي قطار مسافري و مترو 
را با بالاترين كيفيت وحداقل قيمت دارد اما برخي 
افراد با وارد كردن واگن هاي بي كيفيت و دست دوم 
باعث بروز بحران در اين شركت شدند.  بنا به اظهارات 
برخي از مسئولان كارخانه واگن سازي پارس توانايي 
توليد انواع واگن هاي قطار و سيستم كشنده را دارد 
و به غي��ر از آن مي تواند روزانه ۷۷ دس��تگاه كامل 
واگن هاي مت��رو را توليد كند. با اي��ن همه ويژگي 
متأسفانه برخي ها براي اينكه سود و منفعت بيشتري 

به جيب واردكنندگان سرازير شود به بهانه هاي واهي 
نمي گذارند ازمحصولات داخلي استفاده شود.  اين 
افراد معتقدند اگر برخي ه��ا واگن هاي باكيفيت و 
قيمت مناسب را وارد كنند شايد منطقي به نظر برسد 
و نتوان به آنها ايراد جدي گرفت اما وقتي مشخص 
مي شود واگن هاي وارداتي دست دوم و از كار افتاده 
هس��تند و با كمي تغييرات زيباسازي ظاهري وارد 
خطوط ريلي شده اند وهر لحظه احتمال مي رود كه 

حادثه آفرين شوند چه توجيهي مي توان آورد. 
   توانايي رقابت داريم 

كيفيت بالا و قيمت مناسب از مهم ترين ويژگي هاي 
توليدات واگن سازي پارس اراك است كه مي تواند 
وضعيت اي��ن كارخانه صنعتي را به جايي برس��اند 
كه علاوه برتأمين نيازهاي داخلي گوش��ه چشمي 
نيز به بازارهاي منطقه داش��ته باش��د.  اما واردات 
بي رويه سبب شده تا ۷0درصد فعاليت اين شركت 

تعطيل شود و در نتيجه نتواند معوقات خود كه شامل 
حقوق كارگران، بدهي هاي بانكي و. . . مي ش��ود را 
پرداخت كند.   محمد محمدي، مديرعامل شركت 
واگن س��ازي پارس اراك دراين خصوص مي گويد: 
قيمت واگن هاي توليدي اين ش��ركت در مقايسه 
با مشابه خارجي آن 30 تا 40 درصد ارزان تر است.  
وي مي افزايد: به طور مثال قيمت محصولات شركت 
واگن سازي اراك درمقايسه با محصولات چيني 30 
درصد و نسبت به ش��ركت هاي اروپايي بيش از 40 
درصد ارزان تر تمام مي شود. علاوه براين، توليدات 
ما استاندارد اروپا را نيز كسب كرده است.  اما در اين 
بين اين س��ؤال پيش مي آيد كه با توجه به توسعه 
حمل و نقل عمومي و ايجاد شبكه مترو و تراموا در 
اكثر شهرهاي بزرگ كش��ور كه در سال هاي اخير 
روبه گسترش بوده اس��ت، آيا اين شركت مي تواند 

پاسخگوي نيازهاي داخلي باشد ياخير؟
 

مديرعامل شركت واگن سازي پارس اراك درپاسخ 
به اين سؤال مي گويد: اين ش��ركت ظرفيت توليد 
سالانه يك هزار دستگاه واگن باري و بيش از 200 
دستگاه واگن مس��افربري را دارد و حتي مي تواند 
اين ظرفيت را نيز افزايش دهد.  وي ادامه مي دهد: 
شركت واگن سازي اراك به عنوان بزرگ ترين سازنده 
واگن در خاورميانه از توانمن��دي توليد واگن هاي 
باري، مسافربري، مترو، ترن ست، لكوموتيو و جت 
وي)پل تلسكوپي( براي س��وار شدن به هواپيما در 
فرودگاه هاي مختلف برخوردار اس��ت و هم اكنون 
14 جت وي ساخت اين شركت در فرودگاه حضرت 
امام)ره( نصب شده و مورد استفاده قرار گرفته است.  
اين مقام مسئول با اشاره به بستن قراردادهاي جديد 
تنها مشكل را در كمبود نقدينگي مشتريان مي داند 
و مي افزايد: اگر تسهيلات بانكي به سهولت در اختيار 
آنان قرار گيرد به راحتي مي توانيم نسبت به تأمين 
واگن هاي مورد نياز مشتريان خود اقدام كنيم.  محمد 
محمدي با اشاره به مذاكره اخير براي ساخت بيش 
از 2 هزار دس��تگاه انواع واگن براي خطوط راه آهن 
مي گويد: در صورتي كه خريداران واگن بتوانند به 
موقع منابع مالي خود را تأمين كنند اين ش��ركت 
مي تواند به موقع واگن هاي م��ورد نياز خريداران را 
تحويل دهد.  محمدحسن آصفري نماينده مردم 
اراك، كميج��ان نيز درخص��وص آخرين وضعيت 
اين كارخان��ه مي گويد: اين كارخان��ه بزرگ ترين 
كارخانه واگن سازي در ايران و حتي در خاورميانه 
است كه در آن 900 كارگر مشغول به كارند كه در 
صورت رونق مي تواند موجب ايجاد صنايع مرتبط 
وكارآفريني براي تعداد بسياري باشد.  وي مي افزايد: 
در جلسه اي كه چندي قبل با مديرعامل راه آهن كل 
كشور داشتيم مقرر شد با توجه به توسعه وساخت 
خطوط جديد راه آهن سفارش ساخت 4 هزار و 500 

واگن به اين كارخانه داده شود.

مشتريان داخلي نقدينگي ندارند، دلال ها هم به دنبال واردات هستند
واردات، 70 درصد ظرفيت واگن سازي پارس را تعطيل كرد

اهر در فاصله 90 كيلومتري تبريز قرار دارد و اهالي بخش هاي مختلف اين منطقه 
و هزاران روستاي اطراف براي انجام امور خود، رفت وآمد زيادي به مركز استان 
دارند. به طور متوسط از اهر تا تبريز روزانه 25 هزار خودرو تردد مي كند از اين 
رو براي ساكنان اين منطقه اين جاده اهميت زيادي دارد. اما از منظري ديگر اين 
جاده يكي از خطرناك ترين و حادثه خيزترين جاده هاي كشور است و از نظر 

آمار تصادفات و كشته ها جزو اولين هاست. اين شرايط باعث شد كه مسئولان 
استان به فكر راه اندازي جاده اي مناسب براي اين محور بيفتند و در شهريورماه 
87 كلنگ ساخت بزرگراه اهر- تبريز زده شد. از آن زمان تاكنون چشم مردم 
اين منطقه به بهر ه برداري از اين بزرگراه اس�ت اما هنوز خب�ري از فاز دوم و 
سوم اين محور نيست و با نگراني و دلهره بايد در جاده قديم رفت وآمد كنند.

محمدرضا سوري
   گزارش 2


